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上海証券ニュース 中国証券網電 10 月 13 日の市場監督管理総局情報によると、近年、機能性食品を標

榜するものに違法な添加物や医薬品誘導体あるいは類似物質が違法に添加されているとする違法事案が時

折発生しており、人々の健康を危険にさらしているという。先頃、総局が内モンゴルや江蘇、安徽、福建、

広東などの省・区の市場管理監督部門を組織して『ダイエット』を公言する機能性食品への違法添加物や

医薬品誘導体、或いは類似物に関する一連の事件で罪状を調べて処罰を下し、検査方法の認定や、専門家

による有毒物質や有害物質に関する意見を出した。詳細は以下の通り： 

 

フェノールブチン、フェノールフタレイン、およびそのエステル誘導体または類似体の毒性 

および有害な影響に関する専門家の意見 
 

ジプロフェンはジアセフェンスタットの類似体だが、ジアセフェンスチンはかつて地方基準により承認

された標準医薬品だったが、その後、国家医薬品監督管理部門により医薬品または原料医薬品としての製

造または輸入が許されなくなった； 二酢酸類似体であるフェノールフタレインもかつては国家承認薬だっ

たが、重篤な副作用が存在したため、国家薬品管理局は 2021 年に「フェノールフタレイン錠剤およびフ

ェノールフタレイントローチの医薬品登録証明書の取り消しに関する公告（2021 年第 6 号）」を発表して

いるが、『食品安全法』により、食品への薬物の添加は行うことができず、これらの原料が食品添加物や

新規食品原料、健康食品原料として認可されたことはなく、それゆえに、食品中からのフェノール、フェ

ノールフタレイン、およびそのエステル誘導体または類似体（4-クロロジ酢酸など）が検出されると違法

となる。 

 

フェノールやフェノールフタレイン、およびそのエステル誘導体または類似体は、フェノールフタレイ

ンと同じまたは類似のコアファーマコフォアおよび臨床有効性を有し、同様の特性および危険性を有する

ため、上記物質が添加された食品は、人体に有害な副作用を引き起こし、その健康に影響を与え、場合に

よっては生命を危険にさらす危険性があるのだ。 

 

https://news.cnstock.com/news,bwkx-202310-5134641.htm 
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Shanghai Securities News China Securities Network News According to news from the State Administration for 

Market Regulation on October 13, in recent years, illegal cases claiming that functional foods illegally add drugs, drug 

derivatives or similar substances have occurred from time to time, endangering people's health. A series of cases 

claiming that "slimming" functional foods are illegally added with drugs, drug derivatives or analogs. Recently, the 

General Administration organized the market supervision departments of Inner Mongolia, Jiangsu, Anhui, Fujian, 

Guangdong and other (provinces and regions) to investigate and deal with the illegal addition of drugs and drugs to 

functional foods that claimed to be "weight loss". For a series of cases involving drug derivatives or analogues, the 

testing methods were identified and expert opinions on toxic and harmful substances were issued. details as follows: 

 

Expert opinions on the toxic and harmful effects of phenolbutin, phenolphthalein 
and its ester derivatives or analogues 

 

Diprofen is an analogue of diacefenstat. Diacefenstin was once a drug approved by local standards, but was later not 

approved by the national drug regulatory department for production or import as a drug or raw material drug; Its 

https://news.cnstock.com/news,bwkx-202310-5134641.htm


analogue dipropfentine has never been approved by the national drug regulatory department for production or import 

as a drug or raw material drug; Although the diacetate analog phenolphthalein was once a nationally approved drug, 

However, due to its serious adverse reactions, the State Food and Drug Administration issued the "Announcement on 

Cancellation of the Drug Registration Certificate of Phenolphthalein Tablets and Phenolphthalein Lozenges (2021 No. 

6)" in 2021. According to the Food Safety Law, no drugs may be added to food, and such raw materials have never 

been approved as food additives or new food raw materials, as well as health food raw materials, therefore, any detection 

of phenol, phenolphthalein and its ester derivatives or analogues (such as 4-chlorodiacetate) in food is illegal. 

 

Since phenols, phenolphthalein and its ester derivatives or analogues have the same/similar core pharmacophore and 

clinical efficacy as phenolphthalein, and have similar properties and hazards, food added with the above substances has 

the risk of causing toxic side effects to the human body, affecting human health and even endangering life. 
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上证报中国证券网讯 据市场监管总局 10月 13日消息，近年来，宣称功能食品非法添加药品、药品衍生物

或类似物的违法案件时有发生，危害人民群众身体健康。近期，总局组织内蒙古、江苏、安徽、福建、广东

等（省、区）市场监管部门查办了宣称“减肥”功能食品非法添加药品、药品衍生物或类似物系列案件，认

定了检验方法，并出具了专家有毒有害认定意见。具体如下： 

 

酚汀（酚丁）、酚酞及其酯类衍生物或类似物 

有毒有害专家认定意见 
 

双丙酚汀是双醋酚汀的类似物，双醋酚汀曾为地方标准批准的药品，但后未获得国家药品监督管理部门批

准作为药品或原料药品生产或进口；其类似物双丙酚汀也从未获得国家药品监督管理部门批准作为药品或原

料药品生产或进口；双醋酚汀类似物酚酞虽曾为国家获批的药物，但由于其存在严重不良反应，国家药监局

于 2021 年发布了《关于注销酚酞片和酚酞含片药品注册证书的公告（2021年第 6号）》。根据《食品安全法》，

食品不得添加药物，而该类原料也从未获得批准作为食品添加剂或新食品原料，以及保健食品原料，因此，

在食品中检出酚汀（酚丁）、酚酞及其酯类衍生物或类似物（如 4-氯双醋酚丁），均属于非法添加。 

 

由于酚汀（酚丁）、酚酞及其酯类衍生物或类似物与酚酞具有相同/相似的核心药效团和临床功效，具有类

似属性和危害性，因此，添加有上述物质的食品有对人体产生毒副作用的风险，影响人体健康，甚至可危害

生命。 
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